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Marknadsdialog, TSE301 Trafikplats 

Kästa

Med resultaten från marknadsdialogernas frågeställningar kan Trafikverket nu 

informera om en mer samlad bild av marknaden och utifrån det perspektivet belysa 

vissa viktiga frågor inför kommande upphandling av entreprenad TSE301 

Trafikplats Kästa.

Nedan följer en sammanfattning från dialogerna: 

➢ Upphandling

➢ Entreprenadstart

➢ Produktion

➢ Minskad klimatpåverkan

➢ Diskussion om risker

Upphandling

Fråga: 

Prekvalificering, är det viktigt att begränsa antalet anbudsgivare? (Trafikverket har 

som utgångsläge att inte begränsa antalet anbud efter prekvalificering).

Svar:

Marknaden har en spridd inställning till begränsning av antalet anbudsgivare efter 

prekvalificering, men förstår samtidigt utifrån ett beställarperspektiv att det i viss 

mån kan vara ändamålsenligt. Flera leverantörer framhåller att det inte behövs 

någon begränsning sett till anbudsarbetets omfattning för TSE301 Trafikplats 

Kästa. Andra leverantörer menar att intresset att lämna anbud minskar om antalet 

anbudslämnare riskerar att bli för stort. 

Ett klargörande från marknaden avseende en eventuell begränsad prekvalificering 

är att det behöver framgå på vilka kriterier Trafikverket gör urvalet, samt att 

återkoppling till marknaden behöver ske skyndsamt efter prekvalificeringsfasen.

Marknaden föreslår t.ex. att urvalet kan begränsas genom att ställa krav på 

referensprojekt inför anbudsskedet. 
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Ytterligare ett medskick från marknaden till Trafikverket är att fundera över en 

ersättning till marknaden för anbudsarbetet i och med det är ett omfattande arbete 

att kalkylera på en entreprenad i Trafikplats Kästas storlek. 

Risker som marknaden lyfter med att inte begränsa antalet anbudsgivare efter 

prekvalificering är bland annat: 

• Överklagan från andra leverantörer.

• I och med att konkurrensen ökar om många leverantörer får lämna anbud 
kan motivationen samtidigt minska.

• Många anbudsgivare ökar Trafikverkets arbete för utvärdering samt leder 
till en längre upphandlingsprocess.

Fråga:

Bästa förhållandet mellan pris och kvalitet – Vilka mervärden föreslår ni? 

Svar:

Marknaden ser att med rätt fördelning mellan pris och kvalitet skapas 

förutsättningar för en sund prissättning samt att leverantörer ges möjligheten att 

prestera på kvalitet. En viktning på 50-70% för pris och 50-30% för kvalitet noteras 

som lämplig. 

Några av marknadens förslag på mervärden är följande:

• Organisation och resurser – och dess förändring över tid för att möta 
behoven löpande

• Trafikpåverkan – trafik under byggtid

• Tidsplanering

• Miljö- och omgivningspåverkan – minska störningar för tredje man, 
masshantering, grundvatten

• Referensprojekt/kompetens

• Beskrivning av startprocessen för projektet

• Redogörelse om genomförande/produktionsskede

• Samverkan – samarbete med Trafikverket

• Kostnadskontroll – uppföljning av ekonomi i förhållande till framdrift. 

• Tidigare erfarenheter av klimatreducerande åtgärder

Kopplat till mervärden så lyfter marknaden vikten av tydliga utvärderingskriterier i 

förfrågningsunderlaget. Sammanfattningsvis är marknadens önskemål att 
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mervärden värderas högt, muntligt och/eller skriftligt, särskilt i entreprenader som 

ersätts på fast pris. 

Fråga:

Hur lång räkningstid behöver ni för att lämna anbud? 

Svar:

Marknaden bedömer att anbudstiden för en totalentreprenad i den här storleken 

uppskattas vara mellan 6 till 9 månader. Man poängterar samtidigt att för lång

räkningstid inte alltid främjar projektet utan att anbudsprocessen behöver vara 

effektiv.

Marknaden framhåller vikten av ett tydligt förfrågningsunderlag samt hur det 

påverkar erforderlig tid för anbudsräkning. Marknaden lyfter även att man önskar

ett genomarbetat förfrågningsunderlag vid publicering. Med det menas att 

Trafikverket bör undvika att i KFU införa stora ändringar som påverkar 

anbudsförutsättningarna. På så sätt lämnas mer utrymme till leverantörerna under 

anbudstiden för frågor av det underlag som Trafikverket har tillhandahållit.  

Marknaden menar att det är viktigt att tiden för projektering efter 

kontraktsskrivning inte får vara för kort, samt att tid finns för att skapa en relation 

med beställaren och skapa goda förutsättningar för genomförandet.

En leverantör lyfter även vikten av att Trafikverket informerar marknaden om 

publicering av upphandlingen i god tid så att leverantörerna kan säkerställa 

resursbehovet samt kontakta samarbetspartners.

Fråga:

Det förekommer att Trafikverket i upphandlingar delger information, t ex 

ämnesområdesmodeller, som är utarbetat för andra syften än att utgöra 

förfrågningsunderlag. Hur ser marknaden på ett sådant upplägg?

Svar: 

Marknaden ser flera fördelar med delgivning av handlingar som inte utgör 

förfrågningsunderlag. Exempel på fördelar är följande: 

• Minskar risken för ”spretiga” anbud 

• Underlättar anbudsräkningsarbetet
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• Ökar förståelsen för projektets omfattning och komplexitet och därmed 

undviks spekulationer

Marknadens ser även risker och utmaningar med att delge ovannämnda handlingar, 

bland annat:

• Det behöver vara tydligt vad som är kalkylförutsättningar och vad som utgör 

så kallad ”övrig information”.

• Otydlighet kring hur leverantörerna kan/får använda underlagen, vilket 

riskerar att bli en utmaning i senare skeden under projektering samt 

produktion.

Sammanfattningsvis tar marknaden gärna del av handlingar som är utarbetade för 

andra syften, men poängterar vikten av tydlighet i hur informationen kan/får

användas.

Entreprenadstart

Fråga:

Vilka förutsättningar behöver ni för en effektiv produktionsstart?

- Är det något Trafikverket kan göra för att underlätta?

Svar:

Under dialogerna lyfter flera leverantörer vikten av en tydlig kravbild i 

förfrågningsunderlaget, tydliga granskningstider och ett genomarbetat samt 

samordnat granskningsförfarande internt hos Trafikverket. Man önskar även en 

smidigare hantering när det gäller förslag på tekniska optimeringar genom t.ex 

kortare handläggningstider och även utvärdera vinster avseende kostnads- och 

miljöpåverkan. 

Marknaden ser positivt på Trafikverkets aktiva deltagande under planeringsskedet 

tillsammans med entreprenör för att åstadkomma gott resultat. Ett gott samarbete 

eftersträvas vid entreprenadstart för att minska konflikter och tillsammans klargöra 

förutsättningar och omfattning. Planering ska omfatta tidplaner, granskningstider, 

milstolpar.

Med hänsyn till tid så är det fördelaktigt om samtliga avtal med externa parter i 

området är signerade och att en teknisk lösning är överenskommen mellan parter. 

Marknaden ser dock att det bör framgå tydligt mot externa parter att Trafikverket 

är den som för dialogen med entreprenören under entreprenadtiden, ingen dialog 

får ske utan Trafikverkets vetskap. 

Under marknadsdialogerna har flera leverantörer inkommit med synpunkter 

avseende Trafikverkets interna granskningsprocess. Marknaden föreslår att man i 

administrativa föreskrifter inkluderar granskningsprocessen och tider kopplat till 
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projektering (inklusive GK3-granskning). Man behöver även ta hänsyn till tid då 

parter ej är överens.

En god förutsättning för att komma ingång med produktion är genom förberedande 

arbeten såsom ledningsomläggningar och markförstärkningsarbeten, som av 

erfarenhet går relativt snabbt att projektera. Marknaden förslår att Trafikverket 

anger en teknisk lösning och att det inkluderas en tolkad geoteknisk modell (GBR). 

Marknaden ser även ett behov om ca 3-5 veckor för att låsa underleverantörer. 

Önskemål är att starta den dialogen med godkända handlingar.

Fråga:

Hur lång tid bedömer marknaden att projekteringsarbetet för de inledande 

kontraktsarbetena kommer ta?

Svar: 

Marknaden bedömer att en rimlig tid för projekteringsarbetet är ca 12 månader, 

varav ca 5-6 månader avser projektering för markrelaterade arbeten och 5-6 

månader för projektering av övriga ingående delar i entreprenaden. Detta med 

hänsyn till att man även utfört en anbudsprojektering. Marknaden ser en risk att 

kompetens tappas om projekteringen drar ut allt för mycket på tiden, vilket kräver 

att Trafikverket har en tillgänglig och aktiv organisation som möter entreprenören. 

Längre tid än detta anser marknaden inte lämpligt i och med att det finns risk att 

resurser lämnar projektet. 

Marknaden föreslår att fältarbeten ska göras i tidigt skede för att utreda

grundläggningsmetoder samt ge entreprenörer chansen att ställa frågor. 

Fråga:

Planering kontraktstecknande till produktionsstart – vilka moment? (Inga färdiga 

bygghandlingar – Marknaden ansvarar för att färdigprojektera alla delar av 

entreprenaden).

Svar:

Marknaden har en gemensam syn på vikten av en validerat och tydligt 

förfrågningsunderlag är av stor betydelse för att identifiera viktiga moment i 

projektet i tidigt skede. En god förutsättning är att gemensamt bygga milstolpar 

från start till produktionsslut. 

Marknaden föreslår en kravställd planeringsprocess i handling för att klargöra

förväntningar och skapa samsyn mellan parter. Under dialogen lyfter även 

marknaden att öppenheten är viktigt – Trafikverket bör kommunicera vad som har 

varit en utmaning att ta fram i projektering av förfrågningsunderlaget för att 

motverka att samma process återupprepas.
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Produktion
Fråga:

Trafikverket bedömer att kc-pelare är en metod som kommer att användas för 

förstärkning av marken i stora delar av området. Hur många maskiner anser ni att 

det går att ha i produktion samtidigt i en sådan här entreprenad (förutsatt att 

utrymmet inte är en begränsning)? 

Svar:

Marknaden bedömer att ca 2-3 maskiner är rimligt, men ser ett behov av att utreda 

frågan närmare för att kunna lämna ett tillförlitligt svar. 

Kopplat till frågan ser marknaden flera aspekter som behöver beaktas, bland annat 

kostnadseffektiviteten, produktionstidplanen, samordning med övriga pågående 

entreprenader, logistiken med transport av kalkcement och övrigt material samt 

utrymmet inom arbetsområdet. Marknaden lyfte även möjligheterna till att titta på 

tekniska lösningar som kan gynna projektet med hänsyn till logistiska-, material-

och klimataspekter. Detta även med hänsyn till risk för materialbrist.

Fråga:

Trafik under byggtid – Önskar marknaden att Trafikverket redovisar en 

trafiklösning i förfrågningsunderlaget?

Svar:

Marknaden är övervägande positiv till att Trafikverket delger en genomförbar 

trafiklösning i förfrågningsunderlaget men framhåller även att det inte är 

nödvändigt. Fördelar är att det skapar bättre anbudsförutsättningar, undviker 

spekulationer och ur ett säkerhetsperspektiv kan det vara bra att detta är kravställt i 

förfrågningsunderlaget. Marknaden framhåller dock att det är fördelaktigt om 

leverantören ges möjlighet att redovisa egna trafiklösningar. Ett medskick från 

marknaden är att Trafikverket behöver utreda känna sig trygg med att det finns 

möjliga lösningar som går att genomföra.

Fråga:

Entreprenörens projektering för bygghandlingar. Ämnesområdesmodeller är som 

utgångspunkt kravställt i FU. Hur ser marknaden på detta i förhållande till att 

framställa ”traditionella” ritningar?

Svar:

Det råder olika erfarenheter med användning av ämnesområdesmodeller ute i 

marknaden. En leverantör föreslår att Trafikverket kan kravställa i vilket format 
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slutdokumentation ska levereras, men ser gärna att leverantören ges möjligheten att 

välja hur man tar fram bygghandlingar d.v.s. på ritning eller i modell. En nackdel 

som diskuteras är bland annat att 3D-modellering är kostnadsdrivande, vilket 

behöver vägas mot behovet. 

Marknaden ser gärna att Trafikverket ser över en hybridlösning och att Trafikverket

besitter en BIM-resurs som aktivt stöttar leverantören med modelleringsarbetet för 

ett smidigt genomförande. 

Under dialogen har även några leverantörer kommunicerat att man gärna ser att 

man tillvaratar erfarenheter från andra projekt. De framför också vikten av att 

modellerna är användarvänliga – ”upplåsta” och innehåller nödvändig information. 

Modellhantering underlättar även samordningen och planering av arbeten.

Minskad klimatpåverkan
Fråga:

Det är viktigt för Trafikverket att sänka klimatpåverkan, t.ex. genom:

- Material

- Fossilfria drivmedel

Hur skulle ni rekommendera Trafikverket att skapa förutsättningar för detta i 

förfrågningsunderlaget? Ska-krav och/eller bonus/vite?

Svar: 

Marknaden ser positivt till de klimatkrav som Trafikverket ställer och menar att det 

är bra att Trafikverket bidrar till utvecklingen i branschen. En utmaning i detta är 

dock att Trafikverket behöver kravställa de klimatreducerande åtgärderna i 

förhållande till pris och tid. 

Som ett exempel lyfter en entreprenör att det finns en (1) kc-maskin som drivs på el. 

En viktig aspekt är dock maskinens kompressor – denna kommer inte klara av 

kapaciteterna i TSE301 Trafikplats Kästa som det ser ut idag.

Ytterligare en utmaning som marknaden ser är fordonskraven i förhållande till 

massunderskottet och logistiken i denna entreprenad. 

Marknaden besitter erfarenheter av att klimatkalkyler ofta är alltför ”grova”, och 

baserat på det föreslår marknaden att skallkrav ska undvikas. Istället föreslår man 

att leverantören själv kan se över klimatreducerade åtgärder men att Trafikverket är 

tydliga med vart åtgärderna ska göras. 

Ytterligare ett önskemål som framkom under dialogerna är ska-kraven bör vara 

realistiska i förhållande till vad marknaden har att erbjuda – med ett tydligt och 

specificerat utgångsläge om vad man kravställer och utgår ifrån. Ett alternativ till 

att kravställa kan förslagsvis vara att ha klimatreducerande åtgärder som ett 

mervärde. 
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Marknaden lyfter att en drivande faktor för klimatreducerande åtgärder är att ha 

incitament. Man ser gärna att Trafikverket och entreprenören arbetar tillsammans 

för att åstadkomma något.

Sammanfattningsvis ser marknaden att det behöver finnas en balans mellan vite 

och bonus – samt undvika att inkludera vite och skadestånd i kontraktet. 

Förfrågningsunderlaget behöver vara kalkylerbart och ha en god nivå på 

riskfördelningen. 

Diskussion om risker

Fråga:

Trafikverket ser idag vissa risker som kan påverka genomförandet projektet, 

exempelvis:

• Omvärldsläget

• Tillgång på cement framöver

• Markförhållanden (bergnivåer, jordlager)

Svar:

Marknaden lyfter att det i entreprenadkontraktet behöver finnas modeller för 

indexreglering och avtalsvillkor vid eventuella förändringar i omvärlden som faller 

utanför leverantörernas kontroll. Detta eftersom dessa frågor påverkar 

leverantörernas riskpåslag i projektet.

Marknaden har framfört vikten av att Trafikverket som beställare tar tillvara på 

erfarenheter från andra Trafikverket anläggningsprojekt där utfall ej har varit 

gynnsam för leverantörer. ABT06-kontrakt behöver innehålla genomarbetade och 

tydliga kontraktskrav men många leverantörer har tolkat kontraktsvillkoren 

annorlunda än Trafikverket själva. 

Ytterligare en risk som marknaden ser är kombinationen av fast pris för

projektering av bygghandlingar. Marknaden ser gärna att Trafikverket ser över 

möjligheten att omfördela riskerna med fast pris för kontraktsarbetena till att 

entreprenören i stället projekterar på löpande räkning och utför produktionsarbetet 

till fast pris. 

En annan risk som uppmärksammades under dialogerna är kraven på kompetens 

motsvarande Betongklass 1. Marknaden ser det som en utmaning att hitta 

tillgängliga resurser med rätt kompetens i och med att det är konkurrens mellan

olika Trafikverksprojekt. 

Avseende risken för begränsad tillgång till cement framöver har marknaden en 

samstämmig uppfattning gällande behovet av en sund riskfördelning mellan 

leverantören och Trafikverket. Inte bara kostnaden utan även tiden för projektets 

genomförande påverkas om cement behöver transporteras från utlandet. 
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Vad gäller masshantering i projektet anser flera leverantörer att detta är en 

utmaning beroende på Trafikverkets information om massunderskott samt hur 

markförhållandena ser ut i området. 

Marknaden framhåller vikten av att det finns tydliga data i förfrågningsunderlaget 

avseende bland annat markförhållanden och tolkning av bergöverytans nivåer i 

området. Ytterligare en utmaning som marknaden nämner är grundvatten-

förhållandena och att åstadkomma täta sponter på de djup som erfordras.

Utredningar avseende lerans skjuvhållfasthet vid betongpålning är en risk som det

bör lämnas uppgifter om i förfrågningsunderlaget. Sammanfattningsvis kan de 

geotekniska förhållandena inte lämnas alltför öppna för leverantörernas tolkningar. 



13

Trafikverket, 781 89 Borlänge. Besöksadress: Röda vägen 1

Telefon: 0771-921 921, Texttelefon: 010-123 50 00

trafikverket.se

http://trafikverket.se/

